
 

تجمعمردمسیستاندربسترخشکیده
تالابهامون

تجمع قانونی مردم شهرستان های منطقه سیستان واقع 
در شمال استان سیستان و بلوچستان در خصوص مطالبه 
حقابه هیرمند در بستر تالاب خشکیده هامون برگزار شد. در 
این تجمع شعارهایی از جمله چو هامون نباشد تن من مباد، 
حقابه حق ماست، سیستان عزت ایران است، شهر سوخته 
دیگری در راه است، تنگه احد جمهوری اسلامی را دریابید، 
اصلاح بند کمال خان پیام مردم سیستان، حقابه سیستان، 
آزمون دولتمردان و رستم برخیز دستانم شکست، روح پاک 
زابلستان شکست، سر دادند. تسنیم نوشت: تجمع قانونی 
مردم شهرستان های منطقه سیستان واقع در شمال استان 
سیستان و بلوچستان در خصوص مطالبه حقابه هیرمند در 
بستر تالاب خشکیده هامون برگزار شد. تجمع قانونی مردم 
پنج شهرستان منطقه سیستان شامل زابل، زهک، هامون، 
هیرمند و نیمروز واقع در شمال استان سیستان و بلوچستان 
در خصوص مطالبه حقابه هیرمند بعد از ظهر دیروز در بستر 
تالاب بین المللی خشکیده هامون محوطه کوه خواجه برگزار 
شد. مردم سیستان در ادامه با تشکیل زنجیره انسانی در 
اعتراض به عملکرد دستگاه دیپلماسی و کمیساریای آب 
ایران نسبت به پیگیری حقابه رودخانه هیرمند از کشور 
افغانستان با تشکیل زنجیره انسانی در بستر تالاب هامون 
اعتراض خود را به نمایش گذاشتند. مردم در جریان تشکیل 
زنجیره انسانی و تجمع خواستار پیگیری کمیساریای آب 
ایران و وزارتخانه های نیرو و امورخارجه نسبت به حقابه 
رودخانه هیرمند طبق معاهده 1351، حقابه زیست محیطی 
تالاب بین المللی هامون، اصلاح سامانه انحرافی بند کمال 
خان کشور افغانستان و جلوگیری از تکمیل سد بخش آباد 

روی فراه رود افغانستان شدند. 
در این تجمع شعارهایی از جمله چو هامون نباشد تن 
من مباد، حقابه حق ماست، سیستان عزت ایران است، شهر 
سوخته دیگری در راه است، تنگه احد جمهوری اسلامی را 
دریابید، اصلاح بند کمال خان پیام مردم سیستان، حقابه 
سیستان، آزمون دولتمردان و رستم برخیز دستانم شکست، 

روح پاک زابلستان شکست سر دادند. 

تجمعبازنشستگانرشتمقابل
تامیناجتماعی

بازنشستگان رشت از تجمع خود در روز گذشته )چهارم 
اردیبهشت( مقابل سازمان تامین اجتماعی خبر دادند. این 
بازنشستگان مهم ترین مساله را وضعیت اقتصادی و گران 
شدن کالاها و خدمات در سال جدید می دانند و می گویند: 
هنوز یک ماه از سال نگذشته، سبد معیشت رشد چشمگیری 
داشته و این در حالیست که حقوق فروردین بازنشستگان 

کارگری اصلًا افزایش نیافته است. 
ایلنا نوشت: این بازنشستگان مهم ترین مساله را وضعیت 
اقتصادی و گران شدن کالاها و خدمات در سال جدید 
می دانند و می گویند: هنوز یک ماه از سال نگذشته، سبد 
معیشت رشد چشمگیری داشته و این در حالیست که حقوق 
فروردین بازنشستگان کارگری اصلًا افزایش نیافته است. این 
بازنشستگان افزایش ۲۷ درصدی مصوب شورایعالی کار برای 
حداقل دستمزد و افزایش ۲1 درصدی سایر سطوح مزدی را 
ناکافی می دانند و می گویند: این درصدهای افزایش هیچ 
تطابقی با تورم و سبد معیشت ندارد و به شدت ناکافی  است. 
آنها خواستار افزایش مستمری ها مطابق ماده ۹۶ قانون تامین 
اجتماعی شدند و گفتند: بایستی حقوق بازنشستگان براساس 

هزینه های زندگی افزایش یابد. 

قیمتدلار
با اینکه قیمت دلار نسبت به قبل از عید  پایین آمده است 
ولی اجناس برقی وسایل خانه اصلا هیچ تغییری نداشته است. 
مگر نه اینکه وقتی دلار پایین می آید باید روی تمام قیمت ها 

تاثیر بگذارد.
یک شهروند از تهران

دزدگیرماشینها
نصب دزدگیر بر روي خودروها باعث شده که صداي 
ناهنجاري مازاد بر صداي بوق خودروها تولید شود. مردم به 
دلیل سرقت هایي که صورت مي گیرد و ترس از این که مبادا 
خودرو آنها مورد سرقت قرار گیرد از این دستگاه ها استفاده 
مي کنند. رسیدگي به این مساله و تامین امنیت توسط نیروي 

انتظامي مي تواند مردم را از دلواپسي نجات دهد.
همتی از تهران 

خیابانمولوی
مسئولان فکری به حال خیابان مولوی وکوچه های 
اطراف آن بکنند, این خیابان و محیط اطراف آن بحران زده 
و خطرناک هست از قمار باز و آدم ربایی بگیر تا قاچاق مواد 
مخدر واعتیاد وزورگیری بارها و بارها به مسئولان منطقه 
هشدار دادیم ولی ترتیب اثر ندادن؟! از مسئولان درخواست 

داریم که به این موضوع رسیدگی کنند.
سعدی از تهران 

بیکاری
فکري به حال جوان هاي دهه شصت بکنید به  خدا قسم 
بعد این همه تحصیل روا نیست که بیکار باشند و نتوانند 
تشکیل زندگی بدهند. مسئولان فکری اساسی برای این 

موضوع کنند.
کامرانی از تهران 

آرمان ملی: فیلترینگ اپلیکیشن هایی نظیر واتساپ، 
 کوچ اجباری مردم به پیام رسان های داخلی را به همراه 
داشت تا بتوانند با هم در ارتباط باشند؛ حالا هم تجمیع این 
پیام رسان ها خبرساز شده با اما و اگرهایی که در این گزارش به 
آن می پردازیم. در روزهای گذشته این خبر توسط رسانه های 
دولتی منتشر شد که »وعده اتصال پیام رسان های بومی ایرانی 
که توسط عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
داده شده بود عملی شده و 4 پیام رسان بله، ایتا، گپ و  آی گپ 
به یکدیگر متصل شدند.« در توضیح اخبار ذکر شده بود که 
»اتصال این 4 پیام رسان به این معنی است که کاربران هر یک 
از آن ها می توانند به مخاطبان خود در سه پیام رسان دیگر 
پیام ارسال کنند و کاربران در صورت تمایل بعد از اجرای به 
روزرسانی امکان اتصال به مرکز پیام و اعلام موافقت خود در 
زبانه حریم خصوصی و امنیت می توانند این ویژگی را فعال 
کنند.« خبری که با توجه به مشکلات رفع نشده هر یک از پیام 

رسان ها تا حدی دور از انتظار به نظر رسید. 
بر اساس وعده ای که زارع پور داده، دو پیام رسان دیگر یعنی 
سروش پلاس و روبیکا هم در آینده به این جمع اضافه خواهند 
شد تا کاربران آن ها هم امکان ارسال پیام به مخاطبان خود 
در دیگر پیام رسان های بومی را داشته باشند. ضمن اینکه 
که قابلیت اتصال به دیگر پیام رسان ها از طریق بخش حریم 
خصوصی و امنیت این پیام رسان ها باید توسط کاربر فعال شود. 
اما انتشار خبر این اتصال با گمانه زنی هایی از سوی کارشناسان 
فضای مجازی همراه شد؛ برخی از کارشناسان بر این باورند که 
اتصال پیام رسان ها و یکپارچه سازی آن به معنای، تشکیل مرکز 

داده ای تجمیعی از اطلاعات کل پیام رسان های داخلی است. 
در این میان برخی دیگر از کارشناسان بر این باورند که، 
یک سرور واسط احتمالا در وزارت ارتباطات برپا شده که 
تبادل پیام ها با آن خواهد بود. آنچه که نگرانی کارشناسان را 
برانگیخته  است اما غیرممکن شدن E2EE یا رمزنگاری انتها به 
انتها در این حالت است؛ به گفته کارشناسان در پیام رسان های 
داخلی چنین امکانی فعلا فعال نیست اما به طور کلی اینگونه 
تبادل پیام ها فاقد رمزنگاری است و نسخه ای از همین پیام ها در 

سرور واسط ذخیره سازی و پردازش می شود. 

   آیا این تجمیع همه مشکلات را حل می کند؟
پیش از پرداختن به نظر یکی از کارشناسان در خصوص 
به روزرسانی جدید پیام رسان های بله، ایتا، آی گپ و گپ که 
امکان اتصال به یکدیگر را پیدا کرده اند بیشتر توضیح بدهیم که 
این اتصال به وجود آمده تا به گفته مسئولین، کاربران بتوانند 

با داشتن هر کدام از این پیام رسان ها به بقیه هم پیام بفرستند. 
این قابلیت که اینترکانکشن نام دارد همان طور که پیش از 
این گفته شده بود، از طریق فعال سازی در بخش تنظیمات 
پیام رسان ها اجرا می شود؛ امکانی که هنوز برای کاربران روبیکا 
و سروش پلاس میسر نیست. سایت زوم ایت که اخبار فناوری 
را پوشش می دهد، نوشته است که تعدد پیام رسان های داخلی 
یکی از دلایل عدم استقبال کاربران بود. به ویژه پس از شدت 
گرفتن فیلترینگ و اجبار مردم به استفاده از پیام رسان های 
بومی، تعدد این پیام رسان ها برقراری ارتباط را سخت تر می کرد. 
هر کدام از سازمان ها، نهادها و مؤسسات دولتی از طریق یکی 
از این پیام رسان ها با مخاطبان خود ارتباط برقرار می کردند 
و مردم مجبور می شدند همه آن ها را روی گوشی های خود 

داشته باشند. 
مدیرعامل پیام رسان گپ بهمن ماه سال گذشته در این زمینه 
گفته بود اگر ارتباط متقابل پیام رسان ها وجود نداشته باشد 
کاربرها محدودیت های جزیره ای پیدا می کنند و نمی توانند به 

صورت کامل به همه خدمات دسترسی داشته باشند. 
وزارت ارتباطات پس از این نارضایتی ها از طرح اتصال 
پیام رسان های داخلی به یکدیگر خبر داد و سال گذشته اعلام 
شد که تا دهه  فجر آن ها به هم متصل می شوند. اما این اتصال 
اتفاق نیفتاد. آن زمان البته هنوز جزئیات این طرح حتی برای 
پیام رسان ها مبهم بود. در نهایت آنچه اتفاق افتاد پروتکلی بود 
که امکان ارتباط پیام رسان ها را تأیید کرد. قائم مقام پیام رسان 
بله بهمن ماه به زومیت گفته بود که واژه  اتصال ابهام دارد و 
ماجرا یکپارچگی یا اتصال نیست بلکه صرفاً یک پروتکل واحد 

ارتباطی مثل پروتکل SMTP در ارسال ایمیل است. 
تجملیان به ابهام دیگری که در مورد این اتصال اشاره کرده 
بود که مسائل مرتبط با تجربه  کاربری بود. موضوعی که باید 
منتظر ماند و تجربه  کاربران را پس از فعال کردن و استفاده از 
این امکان دنبال کرد. در مرحله  بعد اعلام شد محصول نهایی 
تا آخر سال 14۰1 آماده می شود. اما در نهایت آخر فروردین 
امسال این وعده  وزارت ارتباطات عملی شد و قابلیت ارسال پیام 

برای عموم ممکن شد. 
وزارت ارتباطات از همان شهریور ماه 14۰1 نشان داد که 
قدمی برای رفع فیلتر پلتفرم های محبوب برنمی دارد. در 
آخرین اظهارنظر وزیر هم تأکید شده که پلتفرم های فیلترشده 
اگر دفاترشان در ایران تأسیس شود و تابع قوانین کشور باشند 
رفع فیلتر خواهند شد. شرطی که به نظر نمی رسد عملی باشد و 
این وزارتخانه درواقع تلاش خود را بر توانمندسازی داخلی در 
این حوزه گذاشته و امکان ارتباط پیام رسان ها با یکدیگر قدمی 

در این جهت است. 
اما این سوال مطرح است که با وجود آسان شدن ارتباط 
کاربران چهار پیام رسان داخلی، آیا مقبولیت پیام رسان های 
ایرانی بیشتر می شود و نیاز کاربران به پیام رسان های فیلترشده 
برطرف می شود؟ سؤالی که میزان دانلود فیلترشکن ها احتمالاً 

می تواند پاسخ آن را بدهد. 

   داده های مشترکان  لو می رود؟
در واکنش به خبر ادغام پیام رسان داخلی، مدیر گروه 
بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی، به خبرآنلاین، 
گفته: »اعتبار امنیت پیام رسان ها تنها با رمزگذاری سراسری 
سنجیده نمی شود و E2EE تنها یکی از حلقه های زنجیره امنیتی 

پیام رسان ها هستند.«
نیما امیرشکاری، ادامه داده است که »دو فلسفه امنیتی 
برای پیام رسان ها مطرح است، اول آنکه پیام رسان ها برای کاربر 
امن باشد، به این معنا که امنیت داده های وی به مخاطره نیفتد 
و یا دست غیر نیفتد و دوم آنکه خود ادمین ها و یا صاحبان 
پیام رسان ها بتوانند یا نتوانند به این اطلاعات کاربر دسترسی 

داشته باشند.«
مدیر گروه بانکداری الکترونیک پژوهشکده پولی و بانکی 
در ادامه گفته: »در پیام رسان های داخلی و با توجه به اینکه 
قانون حمایت از مصرف کننده دیجیتال در کشور ما جای کار 
دارد، امنیت داده ها در پیام رسان های داخلی خیلی مطرح 
نبوده است و کنترل خاصی بر روی آن ها صورت نگرفته است 
و در اکثر اپلیکیشن های پیام رسان، خود کاربر نیز اجازه 
دسترسی به مخاطبین و یا آلبوم عکس ها را به پیام رسان 
می دهد و متاسفانه هیچ تضمینی وجود ندارد که این داده ها 
در اختیار مسئولین پیام رسان ها قرار خواهد گرفت و یا آیا آن ها 
از داده های استفاده خواهند کرد یا خیر و حتی شواهد حاکی 
از آن است که به واسطه اینکه این پیام رسان ها شرکت های 
ثبت شده در ایران هستند، موظف هستند که اگر نیازی وجود 
داشته باشد، داده های کاربران را در اختیار افرادی قرار دهند 
و حتی اگر رمزگذاری سراسری نیز وجود داشته باشد، بازهم 

معنایی ندارد.«
امیرشکاری در آخر افزوده: »اتصال این 4 پیام رسان ها به 
احتمال زیاد به صورت سرور به سرور خواهد بود، چون به 
سرعت این اتفاق افتاده است و هزینه کمتری دارد و در این 
حال هر دو طرف نسخه ای از داده های کاربران خود را ذخیره 
خواهند کرد تا بتوانند آن ها را در آرشیو و یا موارد مصرفی بعدی 

استفاده کنند.«
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روی خط آرمان ملی

 وزیر ارتباطات گفته وعده اتصال 4 پیام رسان » بله، ایتا، گپ و آی گپ«  عملی شده تا از این طریق کاربران 
هرکدام از این پیام رسان ها  امکان ارسال پیام به یکدیگر را داشته باشند

عضو کمیسیون بهداشت با هشدار درباره 
افزایش مشکلات در حوزه دارو در ماه های 
آینده گفت: پیش بینی ما این است که در 
بلکه  دارو  تنها مشکل  نه  آینده  ماه های 
مشکلات تجهیزات پزشکی هم اضافه خواهد 
شد. همایون سامه یح، درباره وضعیت دارو در 
کشور و عدم تغییر بودجه ۶۹ همت برای دارو 
و تجهیزات پزشکی به ایلنا، گفت: وقتی بودجه 
در مجلس تصویب شد با توجه به اینکه قانون 
بودجه می شود، تغییر این قانون به سختی 
انجام می شود و راحت نیست. در سال های 
گذشته بودجه ای برای دارو و تجهیزات پزشکی 
اختصاص پیدا کرده بود و در سه ماهه آخر سال 
این بودجه تمام و با رایزنی هایی که می شد 
سازمان برنامه و بودجه به اجبار مبلغی را در 
نظر می گرفت و مبلغی یا به دلار یا به ریال 
مجددا تخصیص داده می شد. وی ادامه داد: اما 
در حال حاضر تعداد داروهای کمیاب یا نایاب 
زیاد است و اغلب این داروها، داروهای اساسی 
هستند و در درمان بیمار بسیار حیاتی و موثر 
محسوب می شوند و متاسفانه کمیاب شده و 

مسئله را بغرنج تر کرده است. 
این عضو کمیسیون بهداشت با اشاره به 
تصویب بودجه برای دارو تصریح کرد: مجلس 
۶۹ همت در این خصوص تصویب کرده است. 
در زمان تصویب بودجه مسئولان غذا و دارو 

اعلام کرده بودند که نزدیک به 11۰ همت 
باید برای دارو اختصاص داده شود و حدود 
4۰ همت کسری داشتیم اما با توجه به تورمی 
که وجود دارد و افزایش قیمت های جهانی و 
افزایش قیمت در ایران پیش بینی می کنیم، 
آنچه که برای دارو لازم است 15۰ همت است 
و آنچه که برای دارو تخصیص داده شده، نصف 

آن چیزی است که لازم است. 
سامه یح با بیان اینکه ما با کمبود بودجه 
متاسفانه با مشکلات بیشتری در حوزه دارو 
مواجه خواهیم شد، گفت: نمی توانیم این 
مشکلات را گردن وزارت بهداشت بیندازیم. 

وضعیت اقتصادی کشور و تصمیماتی که هیات 
دولت و سازمان برنامه و بودجه در تدوین برنامه 
بودجه اخذ کرده اند، همه این موارد باعث بروز 
چنین مشکلاتی شده است. وی ادامه داد: پیش 
بینی ما این است که در ماه های آینده نه تنها 
مشکل دارو بلکه مشکلات تجهیزات پزشکی 
هم اضافه خواهد شد. امیدواریم به خاطر جوی 
که به دلیل کمبود بودجه برای دارو ایجاد شده 
است از همین الان سازمان برنامه و بودجه 
اقدامی کرده و بودجه دارو را افزایش دهد و 
این جو روانی را از بین ببرد. وجود این جو روانی 
باعث افزایش مشکلات می شود. این نماینده 

مجلس با اشاره به کمیته دارو در کمیسیون 
و  کمیته ها  این  تشکیل  گفت:  بهداشت 
گردهمایی ها و سخنرانی ها همه برمی گردد به 
تامین بودجه که آن هم باید از طریق سازمان 

برنامه و بودجه انجام شود. 
قطعا  البته  کرد:  خاطرنشان  سامه یح 
هیچ کسی از روی عمد و یا برای ایجاد مشکل 
این کار را انجام نمی دهد، بلکه هر بخشی 
دارای مشکلات خودش است و به نظرم هیات 
دولت باید در این خصوص فکری کند تا انشا... 
مشکلات اقتصادی کشور بهبود پیدا کند. 
مطمئنا با کاهش مشکلات اقتصادی، مشکل 
معیشت مردم و مشکل تامین دارو و تجهیزات 
پزشکی، مشکل تامین موادغذایی و افزایش 
قیمت ها حل خواهد شد. اگر این مسئله 
اقتصادی حل نشود تشکیل جلسات متعدد 
خیلی اثربخش نخواهد بود.  وی در پاسخ به 
این سوال که پیش بینی شما برای روزهای 
آینده با توجه موارد مطرح شده گفت: البته 
انعطاف دولت در مورد مسائل سیاست خارجی 
یک گام بسیار بزرگی است و امیدوارم روش 
آقای رئیس جمهور به همین منوال به جهت 
جلو پیش برود، هرچقدر روابط ما با کشورهای 
دیگر بهبود حاصل پیدا کند مطمئنا روابط 
اقتصادی ما بهتر خواهد شد و این امر در بهبود 

اوضاع اقتصادی کشور تاثیرگذار خواهد بود. 

عضو کمیسیون بهداشت مجلس: »کمبود دارو های حیاتی« شرایط بیماران را بغرنج  کرده

درماههایآیندهمشکلتجهیزاتپزشکیهماضافهمیشود

دیدارکارگران
بامقاممعظمرهبری

و  کارگران  بسیج  سازمان  مسئول 
کارخانجات کشور گفت: به مناسبت هفته 
بسیج کارگری، برنامه های متنوع و دیدار 
با رهبر معظم انقلاب، اجتماع 5 هزار نفری 
کارگران در حرم امام خمینی )ره( و ۲ هزار 
جلسه تبیینی در پایگاه های مقاومت بسیج 
برگزار خواهد شد. حمید اله بداشتی با اشاره به 
وجود حدود 14 هزار شهید کارگری در کشور، 
تصریح کرد: برگزاری هزار یادواره خانگی 
شهدای کارو تولید، گسترش پویش »کارگر 
ایرانیم« در فضای مجازی با کمک جهادگران 
و گروه های جهادی فعال در فضای مجازی، 
برگزاری نمایشگاه پیشرفت دستاورد های 
نخبگان و جوانان انقلاب اسلامی، آیین ملی 
تقدیم ۹۸۰ واحد مسکونی مرمت، بهسازی 
و احداث شده به نیازمندان کمیته امداد و 
گروه های  توسط  که  بهزیستی،  سازمان 
جهادی و با کمک مالی واحد های صنعتی 
انجام شده است که با حضور رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین برگزار می شود، از دیگر 

برنامه های گرامیداشت این هفته است.

بازگشتفلامینگوها
بهتالاببینالمللیزریوار

ایسنا نوشت: مدیرکل حفاظت محیط 
زیست کردستان از مشاهده 11۲ قطعه 
فلامینگو در دریاچه زریبار توسط محیط بانان 
اداره حفاظت محیط زیست مریوان خبر داد. 
اقبال حمیدی اظهار کرد: با کاهش تدریجی 
دمای هوا در مناطق سیبری و نیز مهیا شدن 
شرایط مطلوب زیستگاه در کشور، پناهگاه و 
تالاب بین المللی زریبار مامن مناسبی برای 
پرنده های مهاجر آبزی و کنار آبزی به شمار 
می رود. وی ادامه داد: این پرندگان مهاجر 
شامل قو، فلامینگو، غازهای خاکستری و 
پیشانی سفید، آنقوت، فیلوش و انواع مرغابی و 
اردک از جمله اردک بلوطی هستند. حمیدی 
خاطرنشان کرد: پرندگان در قالب دسته های 
چند صدتایی وارد تالاب شده و هر روز بر تعداد 
آنها اضافه می شود.  وی ادامه داد: تالاب زریبار 
به دلیل تنوع غذایی و امنیت مناسب، به یکی 
از استراحتگاه ها و زیستگاه های مهم پرندگان 
در شمالغرب کشور تبدیل شده که همه ساله 
پذیرای شمار زیادی از انواع پرندگان مهاجری 
است که در مسیر پرواز خود وارد این تالاب 
می شوند. حمیدی یادآور شد: مدت حضور 
پرندگان مهاجر در این تالاب متفاوت بوده و 
برخی از گونه ها زودتر و برخی دیگر دیرتر این 
تالاب ها را ترک کرده و بعضی از گونه ها نیز 
زمستان خود را در تالاب های منطقه سپری 

می کنند. 

ثبتتصویرپلنگایرانی
درچهارمحالوبختیاری

ایرنا نوشت: مدیرکل حفاظت محیط زیست 
چهارمحال و بختیاری از مشاهده و ثبت تصویر 
پلنگ ایرانی برای نخستین بار از طریق دوربین 
تله ای در منطقه حفاظت شده سبزکوه این  
استان خبر داد. سعید یوسف پور افزود: پیش 
از این نیز، حضور پلنگ ایرانی در مناطق 
حفاظت شده چهارمحال و بختیاری به صورت 
آماتوری ثبت شده بود که با توجه به ثبت 
نخستین تصاویر با استفاده از دوربین تله ای 
در محدوده منطقه حفاظت شده سبزکوه، 
پیش بینی می شود حضور پلنگ در دیگر 
مناطق حفاظت شده استان نیز به ثبت برسد. 
وی افزود: با ثبت مشاهده عینی و همچنین 
ثبت تصاویر از طریق دوربین های تله ای، اکنون 
با قاطعیت می توان به حضور پلنگ در منطقه 
حفاظت شده چهارمحال  و بختیاری اشاره کرد. 
یوسف پور با اشاره به اینکه پلنگ ایرانی گونه 
در خطر انقراض جهانی است و از گونه های 
حمایت شده و حفاظت شده و همچنین با 
ارزش به شمار می رود، یادآور شد: گونه پلنگ 
در راس اکولوژیک قرار دارد و حفاظت از آن به 
معنای حفاظت از کل زیستگاه است. به گفته 
وی، در حال حاضر 43۲ گونه جانوری در 
مناطق حفاظت شده استان ثبت شده که از 
این تعداد، 4۶ گونه از مجموع پستانداران به 
شمار می روند. وی اظهار داشت: از مجموع 
گونه های در معرض خطر نیز تاکنون چهارگونه 
شامل بالابان، کرکس مصری، اردک سر سفید 
ایرانی در مناطق حفاظت شده  و پلنگ 
چهارمحال  و بختیاری به ثبت رسیده است. 
به گزارش ایرنا، منطقه حفاظت شده سبزکوه 
با مساحت بیش از 51 هزار هکتار، زیستگاهی 
ارزشمند با تنوع زیستی غنی و منحصر به فرد 
در چهارمحال و بختیاری است که در 15۰ 
کیلومتری مرکز استان و 3۰ کیلومتری شهر 
لردگان و در شهرستان های کیار، بروجن و 
لردگان قرار گرفته است.  زیست بوم ویژه، تنوع 
گیاهی، وجود دره های عمیق و جنگل های 
بلوط و کوه های زاگرس، بهترین شرایط را برای 
زیست گونه های جانوری مانند پلنگ، کل و بز 
وحشی، خرس قهوه ای و دیگر جانداران در این 
محدوده تحت مدیریت حفاظت محیط زیست 
فراهم کرده است.  در چهارمحال و بختیاری 
هشت منطقه شامل یک اثر طبیعی ملی، یک 
پارک ملی، یک پناهگاه حیات وحش و پنج 
منطقه حفاظت شده وجود دارد که در مجموع 
حدود ۶3/11 درصد مساحت این استان را در 

برمی گیرند. 

تجمیعپیامرسانهامشکلفیلترینگراحلمیکند؟
   تشکیل مرکز داده ای تجمیعی از اطلاعات کل پیام رسان های داخلی با چه هدف انجام می گیرد؟


